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Jurnalist, reporter de rãzboi, dar ºi
prezentator al principalului jurnal TV din
Portugalia, José Rodrigues dos Santos
este unul dintre cei mai mari autori
europeni de thriller istoric. Volumele sale
“Formula lui Dumnezeu” (2006), “Ultimul
secret al lui Hristos” (2011), “Cheia lui
Solomon” (2005), “Codex 632. Secretul
lui Cristofor Columb” (2015), “Furia divinã”
(2009), “Vaticanum” (2016) ºi “Semnul
vieþii” (2017) sunt publicate în Franþa de
Éditions Hervé Chopin. În 2019 ºi 2020 a
publicat “Imortal” (în care aratã momentul
în care maºina reuºeºte sã îl învingã pe
om, omenirea fiind astfel la un pas de
extincþie) “Bãrbatul din Constantinopol” ºi
“Un milionar la Lisabona” (un diptic care
relateazã viaþa extraordinarã a misterio-
sului armean Calouste Gulbenkian).
Nãscut în anul 1964 în Mozambic. În anul
2016 a fost desemnat cel mai bun scriitor
portughez.

1. Dacã ar fi sã vã adresaþi unei
instanþe în þara dumneavoastrã pentru
protecþia drepturilor dumneavoastrã,
aþi avea încredere în sistemul judiciar?

Da.

2. Ce mãsuri ar trebui luate pentru
a consolida independenþa sistemului
judiciar ºi a câºtiga încrederea cetãþe-
nilor (avocaþi, judecãtori, procurori)?

Cred cã guvernele ar trebui eliminate
complet din procesul de numire a
procurorului general, spre exemplu. Poate

cã procurorul
general ar tre-
bui sã fie ales,
cã are nevoie
de încrederea
publicului pen-
tru a rãmâne în
funcþie, nu de
încrederea gu-
vernului. De
asemenea, gu-
vernele nu ar
trebui sã aibã niciun fel de competenþe
asupra judecãtorilor, care ar trebui sã
rãspundã doar în faþa unui organism
judiciar independent.

3. Care ar trebui sã fie rolul mi-
nistrului justiþiei, un membru al unui
guvern (ºi în acord cu deciziile luate
de guvern)?

Rolul sãu ar trebui sã fie limitat la
crearea condiþiilor pentru un sistem de
justiþie mai rapid. De asemenea, ar trebui
sã ofere suport tehnic ºi financiar pentru
ca sistemul sã funcþioneze.

4. Care ar fi mãsurile adecvate care
trebuie luate pentru o „definitivã”
separaþie între puterile politice ºi
judiciare? Este o utopie?

Transformaþi nominalizarea procu-
rorului general într-o alegere. Lãsaþi
oamenii sã voteze, nu lãsaþi guvernul sã
aleagã pe cel ce urmeazã sã-l
supravegheze.

INTERVIU

Interviu cu scriitorul
portughez José Rodrigues

dos Santos



18   Revista Forumul Judecãtorilor – Nr. 2/2020

5. Împãrtãºiþi opinia cã procesul în
instanþã ar trebui sã fie filmat ºi apoi
difuzat ?

Dacã nu existã motive speciale (cauze
cu aspecte sexuale, cu minori etc.),
absolut. Cel care nu are nimic de ascuns
nu se teme de expunerea publicã.

6. Potrivit dvs., cel mai bun jude-
cãtor existã deja sau nu s-a nãscut?
Va putea inteligenþa artificialã sã-i
înlocuiascã cu totul pe judecãtori?

Cu siguranþã, inteligenþa artificialã este
un instrument excelent pentru a se
asigura cã toate procesele judiciare sunt
conforme legii ºi jurisprudenþei anterioare.
Poate cã, într-o zi, inteligenþa artificialã
va înlocui în totalitate judecãtorii, aºa cum
va înlocui în totalitate medicii, profesorii
ºi toate celelalte profesii, dar nu vãd
posibil acest lucru în viaþa noastrã.

Interviu realizat de
Dragoº Cãlin,

judecãtor, Curtea de Apel Bucureºti




